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נ<חלי נצח<

נחלי נצח
יו"ל ע"י מוסדות ברסלב | בראשות הרב שמואל שטרן שליט"א

 ברכת ה' תלוום בכל מעשי ידיהם ויזכו לרוב נחת 
מהרך הנולד ומכל יוצאי חלציהם

אינה  ומגוג  גוג  שמלחמת  אמר  זצ"ל  נתן  בי 
ומזה  הק',  רבינו  של  סתרים  במגילת  מוזכרת 
רוחנית,  מלחמה  תהיה  שהמלחמה  משמע 
בו  שיש  בדור  היום  נמצאים  אנו  אפיקורסות.  מלחמת 
מעמיד  אינו  שהקב"ה  ידוע  אך  גדולות,  רוחניות  סכנות 
אדם בניסיון שאינו יכול לעמוד בו, לכן מוטל על כל אחד 
ואחד לדעת שהקב"ה נתן לו את כל הכלים הנצרכים לחנך 

את ילדיו.
מאד  בשינויים  עתה  נמצאים  אנו  ברסלב  בחסידות 
מימות  היתה  שלא  לגמרי  חדשה  תקופה  זוהי  גדולים. 
חסידות  רבים,  אלפים  לברסלב  מתקרבים  היום  עולם. 
מן  גדול  חלק  הנוער.  גם  גדל  וממילא  מתרבה  ברסלב 
התשובה  בעלי  הם  ברסלב  חסידות  של  הגדול  הריבוי 
שיש היום לאלפים ורבבות, דבר שלא היה מימות עולם. 
השאלה הנשאלת היא מה הולך לקרות בדור הבא? כיצד 

של  במבול  שיעמוד  דור  מגדלים 
מיום  ומתגבר  שהולך  אפיקורסות 
ליום? כיצד מגדלים דור שילחם את 

מלחמת גוג ומגוג?

ערכים!
עיקר החינוך הוא לקיום המצוות, 
דהיינו  ולערכים,  התורה,  ללימוד 
המסורת  את  ולייקר  להחשיב 
מנהגי  ובכללה  לדור  מדור  שעברה 
בבעל  כשמדובר  אבל  הקהילות. 

תשובה שאין לו מסורת ברורה מהוריו, יש לו ניתוק וחיסרון 
במנהגים וערכים, ולכן מוטל על אותו בעל תשובה לעשות 
לו רב, ולקבל דרכו את דרך קיום המצוות וההתנהגות עם 

ערכי היהדות.
הפיתויים הגדולים שיש היום לצערנו מפילים חללים 
שזה  וכנראה  וטובים,  בגדולים  אפילו  פשט  הנגע  רבים. 
בו  שיש  כזה  בדור  דווקא  אך  ומגוג.  גוג  ממלחמת  חלק 
ניסיונות כל כך גדולים אפשר לזכות לדברים גדולים מאד 
שלא היה אפשר לזכות להם אפילו בדורות קודמים, מפני 
שהיום יש ניסיונות הבאים משער הנ' של הטומאה ומנגד 
עשה  זה  לעומת  זה  כי  הקדושה,  של  הנ'  השער  עומד 
יכול  הדור  של  בניסיונות  שעומד  מי  היום  ולכן  אלקים, 

לזכות לדברים גדולים.

 יותר מכמה 
צדיקים ראשונים

לרבי  לח(  )הקדמה  הגלגולים  בשער  מובא  זה  ועל 
חיים ויטאל, וז"ל: פעם אחת שאלתי למורי ז"ל ]-האר"י 
מעולה  כך  כל  היתה  שנפשי  לי  אומר  היה  איך  הקדוש[ 

צדיק  היה  הראשונים  שבדורות  הקטן  והרי  לעיל,  כנזכר 
אין  כי  לך,  דע  לי:  ואמר  לעקבו?  מגיע  אני  שאין  וחסיד, 
גדולת הנפש תלויה כפי מעשה האדם, רק כפי הזמן והדור 
ההוא. כי מעשה קטן מאד בדור הזה שקול בכמה מצוות 
גדולות שבדורות אחרים, כי בדורות אלו הקליפה גוברת 
ואלו  בדורות ראשונים.  כן  לאין קץ, מה שאין  מאד מאד 
מעשי  היו  הראשונים,  בדורות  ויטאל[  חיים  ]-ר'  הייתי 
שלא  ולכן  הראשונים...  צדיקים  מכמה  נפלאים  וחכמתי 
אצטער על זה כלל, כי בלי ספק יש לנפשי מעלה גדולה 
על כמה צדיקים הראשונים מזמן תנאים ואמוראים, עכ"ל.
נמצא שהיום הניסיונות הם מאד גדולים, וכמו שאמרנו 
לעיל שהאפיקורסות מתפשטת היום יותר ויותר, ובפרט 
יש  ]והיום  וטובים  רבים  לצערנו  שמכשילה  הטכנולוגיה 
שיֵצאו  מצוות  שומרי  שאינם  לאנשים  אפילו  קוּרסים 
מן התלות שפיתחו במכשירים הללו, כי כל העולם מבין 
ולכן  בזה[,  שיש  ההרס  את  היום 
עלינו להיות חזקים בנושאים הללו 
אותם  ולהרחיק  מלחמה  ולהשיב 

מאתנו ככל האפשר. 
והעיקר זה להכניס בדור הצעיר 
יראת שמים ולא לזלזל במוסכמות 
אי  כי  הקודם,  הדור  של  ובזקנים 
על  שנישען  מבלי  להצליח  אפשר 
של  והחסידות  התורה  חכמי  זקני 
להיות  שמנסה  ומי  הקודם,  הדור 
עצמאי ולא תלוי באף אחד וכך הוא 
מחנך את ילדיו – הוא בסכנה, כי אינו מקנה לילדיו כלים 

למלחמה הרוחנית הזו.

לשים לב למנהגים
לכן גם בעל תשובה צריך לקבל עליו את מנהגי זקניו 
ורבותיו, ולא סתם אומרים שמנהג זה אותיות גהנם, זאת 
אומרת שאפילו אם עוברים על מנהג יורשים גיהנום, ויש 
רבא  שאמר  ע"ד.(  )סנהדרין  הגמרא  מן  אסמכתא  לזה 
שרוך  את  לשנות  אפילו  הגזירה  שבשעת  יצחק  רב  בר 
ואם  אסור,  יהיה  אדום  לצבע  למשל  שחור  מצבע  הנעל 
ובל  יהרג  לו  מן האדם בפרהסיא אומרים  זאת  מבקשים 
יעבור, ובאמת זה בסך הכל מנהג, למדנו מכאן שבשעת 
הגזירה הדברים חמורים יותר. ועתה שאנו בתוך מבול של 
אפיקורסות על האדם להקפיד אפילו על מנהגים שקיבל 

מהוריו או מרבותיו או מהקהילה שאדם נמצא בה.
עלינו  ולכן  משפטים,  בפרשת  נמצאים  אנו  השבת 
לשים לב למצוות לחוקים ולמשפטים – ואפילו למנהגים 
כמו שהסברנו – ולא להחמיץ אף אחד מהם, לשמור על 
לראות  נזכה  וכך  דור,  מדור  לנו  והסלולה  הישנה  הדרך 

דורות ישרים ומבורכים, אמן.

כי מעשה קטן מאד 
בדור הזה שקול בכמה 

מצוות גדולות שבדורות 
אחרים, כי בדורות אלו 
הקליפה גוברת מאד 

מאד לאין קץ...

ר
ישיבה לצעירים 

כלל חסידי
נפתחה ההרשמה

 הננו להודיע שנפתחה ההרשמה 
לשנת הלימודים התשפ”ב 

לישיבתנו הקדושה

י  לְתִּ לָּ עַר הַזֶּה הִתְפַּ אֶל הַנַּ

לבקשת הורים רבים מחוץ לירושלים: 
אפשרות לפנימייה

 בניהולו והשגחתו של המנהל הרוחני 
הרב שמואל וויס, טל’: 052-7156791

בין השעות 10:00-13:00 ואחה“צ 16:00-20:00 )באין מענה ניתן להשאיר הודעה(

 לפרטים והרשמה: 
לתיאום פגישה ורישום במזכירות הישיבה הרב עמרם פישמן: 

050-4181120

בישיבה ניתן דגש על חינוך חסידי |  לימוד עיון 
לימוד   | רוזינסקי  הרב  שיטת  ע’’פ  גבוהה  ברמה 
יחס   | ישראל  גדולי  אצל  מבחנים  עם  בקיאות 
עם  מלא  פעולה  שיתוף   | בחור  לכל  וחם  אישי 
ה’  ועבודת  שמיים  ליראת  חינוך   | הבחורים  הורי 
חנוך    | המשפיעים  מגדולי  שבועיות  שיחות   |
לנער על פי דרכו | מבצעים לעידוד | סדרי לימוד 
חסידית  – פנימית  עבודה   | בחור  לכל  איישיים 

חנוך לנער
מאת: הרב משה שמואל אורלנצ'יק • ר"מ במכינה לישיבה "אמונת ציון"

השעה הקריטית השלישית
פרשת  בגליון  שהודפס  האחרון,  מאמרנו 
וארא, הארכנו בחשיבות היחס הנאות לילדים 
כפי  הלימודים.  מן  חזרתם  ובשעת  בקימתם 
עקב  זה,  לגליון  נדחה  השלישי  הזמן  פירוט  שהבטחנו, 

חוסר מקום.
אבל  היום,  כזנב  נראית  עצמה  בפני  ההשכבה  שעת 
באמת היא עיקרו של יום העבר והיום הבא. על פי היהדות 
היממה מתחילה מהלילה, ואכן כל היום כולו תלוי בלילה 

שלפניו.
ישנו כלל ידוע: בצורה שהולכים לישון כך בדרך כלל 
אומר,  וגם בגשמיות. האלשיך הק'  ברוחניות  גם  קמים, 
לחזור  החובה  מוטלת  היום  במהלך  שחטא  אדם  שעל 
יכול  הוא  כזה  במצב  כי  לישון,  הליכתו  לפני  בתשובה 
למחוק את חטאו מבלי להשאיר רושם רע; אך אם עשה 
וכן  רושם.  נשאר  אך  תשובה  תשובתו  למחרת  תשובה 
אנחנו אומרים לפני השינה "הריני מוחל לכל מי שהכעיס" 
לישון  הולך  כלומר  עליו",  "ישן  שאדם  דבר  כי  וכו', 
כשהתרעומת או האכזבה בוערים עדיין בקרבו, לא ימחק 

במהרה מליבו.

אוצר יקר כל כך
שנפשו  מבוגר  באדם  זה  כל  ואם 
וחומר  קל  ומוצקה,  בנויה  כלל  בדרך 
בילד אשר נפשו עדינה, כשהולך לישון 
באותה  יקום  ויכוחים  או  כעס  מתוך 
רואים  אנו  לפעמים  כלל.  בדרך  צורה 
ילד שקם על צד שמאל, כל הזמן מקטר 
יוצא  ולבסוף  ובגדיו,  חפציו  אבדן  על 
בבהילות לחיידר כשנשמתו בידו ואולי 

אף לא הספיק לטעום קמעא קודם היציאה. פעמים רבות 
הדבר נובע מהשינה שהחלה אצל הילד בצורה לא נעימה 
ונינוחה. אי לכך עלינו לדאוג לניקוי שולחנות לפני השינה, 
לסיים את כל הוויכוחים והדיונים המעיקים, כך שאף אם 
הילד לא עשה את מחויבויותיו לבית, ברגע שהרשינו לו 

ללכת לישון עלינו לסיים בטוב.
ולא רק בימים טעונים עם הפרות משמעת, אלא בכל 
יום כשהולך ילדנו לישון, עלינו לעצור את עיסוקנו לזמן 
קצר ולתת את היחס הראוי לאוצר חשוב כל כך שנפרד 
מאתנו ללילה. בילד קטן עדיף לשבת ליד מיטתו ולשיר לו 
שיר או סיפור קליל, ובילד מתבגר די לומר מספר מילים 
חמות. דבר זה משאיר בנפש הילד תחושה נעימה, אשר 

על פי רוב תישאר אצלו גם בקומו בבוקר.

לא מסוגל לשלוט
מחזק  זצ"ל  שפירא  שמואל  רבי  הרה"צ  כשהיה 
את אנ"ש לקום בשעת חצות, היה מסביר את הפסוק: 
נָתֶךָ" באופן שונה  מִשְּׁ מָתַי תָּקוּם  תִּשְׁכָּב,  עָצֵל  מָתַי  "עַד 
מהפשט הידוע, וכך היה אומר: עד מתי תתעצל ולא תלך 

לישון? תשכב! כי אחרת – מתי תקום משנתך?!...
אנחנו כמחנכים רואים את ההבדל בין תלמיד שישן 
בזמן וללא הפרעות, לבין התלמיד ה"חכם בלילה" שבדרך 
כלל אינו חכם ביום... לא רק בלימודים הוא אינו מסוגל 
להתרכז, אלא גם בינו לבין חבריו לכיתה הוא מייצר בעיות, 
בדרך כלל קטנוניות שביום רגיל לא היה מתייחס אליהם, 
וכשהוא עייף הוא לא מסוגל לשלוט רגשית בעצביו, וחבל. 
השנה בזמן היא קריטית ביותר לכל מהלך היום שאחריו.

פוסט קורונה
רבים  אצל  משאירה  עוברים  שאנו  הקורונה 
לפרטן.  המקום  כאן  שאין  בנפש,  עמוקים  משקעים 
אחד מהתסמינים הגרועים שחלקנו ספגנו בה, ובמיוחד 
בזמנים שמוסדות החינוך נשארו סגורים, הוא שעת שינה 

מסודרת.
שהתקשרו  עזר  מורי  לי  סיפרו 
הבוקר  בשעות  התלמידים  לבית 
וההורים  וצפונה,   10-11 המאוחרות, 
קם.  בקושי  שהילד  באומרם  נאנחו 
ניתן אכן להבין את ההורים, אך אין זה 
אומר שזה לא מזיק לנפשות הילדים. 
סדר  ואת  היציבות  את  מאבדים  הם 
הביולוגי  השעון  לשיבוש  ואף  היום, 

בגופם יש משמעות רבה.
מה שכן ניתן לעשות, והוא אף פעם אינו מאוחר מדי, 
דורש השקעה,  זה אכן  הוא להחזיר את הבית למסלול. 
ולפעמים הילד – שטעם כבר את הטעם הערב להיות "כמו 
גדול" ולישון מאוחר – יתנגד בתוקף ויאמר שמספיקות לו 
שעות השינה המעטות, אך עלינו להיות אמיתיים וכנים 
עם עצמנו ולבדוק האם אכן הילד לא נראה עייף יותר, אם 
הוא לא מתקשה לקום בבקרים, האם הזמן מהירדמותו 
ואז  לגילו,  ביחס  שינה  שעות  מספיק  יוצר  קימתו  עד 

לקחת את ההחלטה.
ושוב נסכם את העניין: כל השקעה שאנחנו משקיעים 
בילדנו היא ההשקעה הטובה ביותר ומניבה את התשואות 
הגדולות ביותר, אך גם כשקשה להשקיע – לפחות נשמור 
על שלושת הזמנים: קימה, חזרה מהלימודים, שינה, כי 

בנפשכם הדבר.

ב

דבר זה משאיר 
בנפש הילד 

תחושה נעימה, 
אשר על פי רוב 
תישאר אצלו גם 

בקומו בבוקר

 ברכת מזל טוב חמה ולבבית 
 להרה"ח המסור בכל מאודו להצלחת הגליון, בנו חביבו 
של ראש הישיבה, תלמיד נאמן ומסור לרבינו הקדוש

הרב נחמן שטרן שליט"א
לרגל הולדת בנו בשעה טובה ומוצלחת

והברכה אחת היא לאביו הדגול מורה דרכינו, ראש הישיבה
הרה"ח רבי שמואל שטרן שליט"א



סיפור השבוע

חבל דק
עלתה  הזה  המאמר  את  לכתוב  שהתחלתי 
תמונה לנגד עיני. באחד מכתבי העת החרדיים 
יש מדור שבועי שבו מונה העורך הנכבד את 
של  איור  ובראשו  דק',  חבל  'על  השבוע  שהלך  מי  כל 
אדם, כנראה לוליין, הפוסע בזהירות על חוט תוך שהחוט 
שיווי  על  ונשמר  נזהר  והוא  רגליו  תחת  ונמעך  נמתח 

משקלו.
לעבוד  לעצמי  מאחל  הייתי  שלא  חשבתי  תמיד 
בלוליינות, ואף אינני מוכן לשבת על כתפיו כשהוא עושה 

את תעלוליו המסוכנים, אך השבוע גיליתי שאני לוליין.
שהיה  כזה  נעורים,  לחבר  כשהתקשרתי  קרה  זה 
ופתאום  עובד השם אמיתי אך כבר שנים לא שוחחנו, 
גיליתי שהוא התרחק מאוד ממה שהיה פעם, קר ויבש 

כמעט לגמרי.
חיפשתי תירוץ לסיים את השיחה, 
ולאחריה ניסיתי לנתק את חוט הקשר 
התוך־לבבי שהיה לי עמו, כי ודאי שלא 
טוב לי להמשך אחר דעותיו והנהגותיו, 
אך לפתע הרגשתי שאינני מסוגל: "מי 
אתה שתגיד שאתה עובד השם והוא 
לא? אתה ממש גאוותן! אתה מרגיש 
השלילי  והוא  החיובי  האדם  שאתה 
ולהורידך  עליך  להשפיע  עלול  והוא 
לדרגתו הנמוכה; ובזה עצמו אתה נהיה 

נמוך ממנו, כי הוא לפחות לא גאוותן ואתה כן!".
הולך  אכן  אני  כי  והרגשתי  לעשות,  מה  ידעתי  לא 
על חבל דק. מצד אחד ברור לי שהוא יכול להוריד אותי, 
ומצד שני איך אוכל להחליט בדעתי שאני מעליו ואסור 

לי לבטל את עצמי לדעותיו?
חייב  שאני  והבנתי  בזה,  מדי  מסובך  שאני  ראיתי 
המוחין.  צלילות  של  לזמן  בצד  השאלה  את  להשאיר 

ובסוף זה הגיע.
לאחר  ממלכותו  שהורד  המלך  בשאול  נזכרתי 
את  להחיות  לעם  שהניח  לאחר  בלבד,  שנתיים 
בהמותיהם של עמלק. "כי חמל העם", כך אמר לשמואל 
הנביא, וזה השיבו בתוכחה: "אם קטן אתה בעיניך – הלא 

ראש שבטי ישראל אתה!". העם יכול לומר מה שירצה, 
אבל אתה תאמר את המילה האחרונה ותחייב את כולם 

ללכת לפי דעת-תורתך.
שאני  כלום,  שאני  לזכור  מחד,  לוליינות.  מחייב  וזה 
שאני  ולהרגיש  להבין   – ומאידך  העם,  מכל  גרוע  הכי 
המלך ואני חייב לשלוט ולהדריך את עמי בדרך התורה 

כפי הנראה בעיני ולא כפי רוח העם.
ואכן זה קשה, זו הליכה על חבל דק שכל סטיה לכאן 
זה  אך  חלקית,  בהתרסקות  להסתיים  יכולה  לכאן  או 

החיים. ויש לנו את הכוחות לכך.
כל החיים אנו נצרכים לגאוה דקדושה, ללכת בעזות 
שקוראים  כפי  "המניעות"  ומפריעים,  המרפים  כל  מול 
לא  גאוותן,  ולהיות  להסחף  לא  ומאידך  אנ"ש,  לזה 
להסתכל על כל העם כג'וקים שאפשר 

לרמוס תחת הנעליים.
בפרשת  השבת  שנקרא  מה  וזה 
לא  והדל  ירבה  לא  "העשיר  שקלים 
מקום  יש  לגאווה,  לעשיר,  ימעיט", 
רק  מאוד,  חשוב  ומקום  ביהדות, 
שיזהר לא להרבות ולהפוך לגאה מצד 
הטומאה שסרחונו נודף למרחוק. ולא 
המסכן  העני  הדל,  גם  אלא  בלבד,  זו 
שעומד עם עיניים מושפלות ומבקש 
צדקה, לא ימעיט מדי בערכו ולא יחשוב שהוא כלומניק 
ושלימזל מושלם ]פרדוקס, לא?[, כי זה רק יביא אותו 

לייאוש.
ובכל הדורות היהודים עבדו על זה. לדוגמה בעלמא 
הצדיקים  כל  את  ותראה  ובפוסקים  בש"ס  תסתכל 
ממעלותיהם  אחת  היתה  ענווה  שודאי  גדולים,  הכי 
המשובחות, שהם עומדים על דעתם בתוקף ולא נכנעים 
גם אם חבריהם נחלקים עמהם. הוא באמת יותר ממני, 

אבל על האמת לא אוותר.
ואולי לכן נקראים המטבעות הללו "שקלים", שנזכור 

להיות שקולים תמיד, כעל חבל דק...
)ליקוטי הלכות תפילין ו אות כג-כד, דיינים ה אות ה(

כ

מחד, לזכור שאני 
כלום, שאני הכי 
גרוע מכל העם, 
ומאידך – להבין 
ולהרגיש שאני 

המלך

עצה בלב איש
מאת: משה ויסמן

וקבוצות  הכללי  השיעור  את  גמר  הישיבה  אש 
את  להבין  ההיכל  בפינות  התגודדו  בחורים  של 
שמלבד  נוהג  היה  ברוך  רבי  העמוקים.  דבריו 
היסוד המתחדש הוא הוסיף לצופף בשעה המצומצמת 
של אמירת השיעור גם ראיות רבות והוכחות שונות, כך 
שהדברים הוצרכו ריכוז רב של השומעים בנוסף לליבון 

העניינים בינם לבין עצמם ובין ראש הישיבה.
בחורים  בו  רחב  מעגל  נוצר  ברוך  רבי  סביב  גם 
הצטופפו וניסו להבין טוב יותר את היסודות והמהלכים, 
וראש הישיבה עונה להם בריתחא דאורייתא עד שהרגיש 

שהדברים נקבעים טוב יותר בליבם.
הרגיש  הוא  הישיבה  מבניין  יצא  הישיבה  כשראש 
שכוחותיו עוזבים אותו לאחרונה מהר מן הרגיל. גם כאבין 
כל  של  וצירופם  אותו,  לפקוד  החלו  שונים  ומיחושים 

העניינים החשיד אותו מאד.
בבואו הביתה ביקש רבי ברוך מנוות ביתו להזמין תור 
בעיניו.  חן  מצאו  לא  כלל  שהתלונות  המשפחה,  לרופא 

בדיקות  מספר  להם  רשם  הוא 
חשיבות  ישנה  כי  והדגיש  לבצע, 

רבה לבצעם בהקדם.
המצוות  כל  על  שהקפיד  כפי 
ניגש רבי ברוך לבצע את הבדיקות 
הקרוב  ידידו  בלוויית  הנדרשות 
זקס,  שמואל  שמחה  רבי  הגאון 
עליו  המוטל  את  שביצע  ולאחר 
המשיך לשקוד על תורתו החביבה 

ללא הרף.
ביקשו  המעבדה  כשרופאי 
על  הישיבה  לראש  להודיע 
זימנו  הם  שהתקבלו  התוצאות 
הודיעו  ובה  לשיחה,  זקס  הרב  את 
במחלה  לקה  הישיבה  ראש  כי  לו 
הנוראה, וברמת סיכון גבוהה. "כפי 
הנראה כרגע", הוסיף הרופא, "הכי 
טוב יהיה עבור ראש הישיבה שלא 
זה  המרות.  מהתוצאות  מאום  ידע 
טוב עבור רגיעת נפשו, וכידוע – גוף 
בריא מושפע רבות מנפש בריאה". 

לגמרי מהידיעה המרה שנחתה  ושבור  נסער  זקס,  הרב 
מה  לתוצאות;  מחכה  הישיבה  ראש  "הלא  בירר:  עליו, 
אוכל לומר לו? אלו דברים מצאו? איך הרופאים מסבירים 

את מכאוביו?".
לו  נתן  כאלו,  בעניינים  בקי  מעט  שהיה  והרופא, 
השאלות  לכל  מספקות  ותשובות  משכנעים  תירוצים 

האפשריות, ופטר את הרב זקס השבור לביתו.
צוהלת  וכשארשת  הישיבה,  לראש  ניגש  זקס  הרב 
לו כי הבדיקות העלו כי אין חשש מיוחד  על פניו בישר 
לבריאותו של הרב. אלו בעיות קטנות ומקומיות, שאמנם 
מטרידות קצת אבל בטיפול נכון הן יעברו ויחלפו כלא היו.
ראש הישיבה שמע וקיבל, אך הדברים לא הסתדרו 
במוחו הלמדני: "אז אמרת שהבעיה של הכאבים שם היא 
כך; אז איך זה מסתדר עם מה שאמרת לפני שתי דקות 
לגבי לחץ הדם?". הרב זקס הוציא איזו תשובה מן הגורן 
והיקב, אבל ראש הישיבה המשיך לשאול אותו שאלות 
וסתירות בתוך הדיאגנוזה המפוברקת שהציג לפניו, עד 

שכעבור זמן הבין ראש הישיבה את המצב לאשורו.
ודוקא כשהבין אז תמו שאלותיו. חששו של הרופא 
כשגוי  התברר  הישיבה  ראש  של  ועצב  חרדה  מפני 
בירר אם לדעת מומחי הרפואה  בהחלט. ראש הישיבה 
פרופסור פלוני הוא אכן הרופא המתאים לטפל במחלה, 
ואם אכן גם הם סוברים שהטיפול שהוא מציע ראוי וטוב, 
ובכך תמו החקירות. מאז והלאה התייחס ראש הישיבה 
נוגעת  אל מחלתו כאדם שדן בבעיה חיצונית שכלל לא 

אליו.
אנשים רבים מאבדים עשתונות כאשר הם קולטים 
סימן  תחת  עומדים  החיים,  אצלם,  בסיסי  הכי  שהדבר 
שאלה גדול. הם פועלים מהבטן, עושים השתדלויות מעל 
ומעבר, פונים לרופאי אליל ולמומחים מטעם עצמם. או 
ובכך  עשייה  ובחוסר  שחורה  במרה  שוקעים  לחילופין 

מקדימים את מותם.
אבל מי שזכה להדבק באור התורה הרי היא הופכת 
את מהותו ומשנה אותו לגמרי, בכל תהפוכות חייו הוא 
הצרופה  הדרכתה  לפי  אך  פועל 
שלמה  שאמר  וכפי  והמיוחדת, 
יג( "אשרי  ג  המלך בחכמתו )משלי 

אדם מצא חכמה".
• • •

הישיבה  וראש  רב  זמן  עבר  לא 
הוזמן למחלקה האונקולוגית לצורך 
התחלת הטיפולים. גם הפעם ליוהו 
למעלית  נכנסו  הם  ויחד  זקס,  הרב 
את  אותם  שהביאה  החולים  בית 

הקומה הדרושה.
של  הדלת  מפתן  את  בעוברם 
הרגיש  האונקולוגית  המחלקה 
לעולם אחר  נכנס  כי הוא  זקס  הרב 
הציפורים,  מצייצות  בחוץ  לגמרי. 
ופה  נושבת,  הרוח  זורחת,  השמש 
ואחיות  רופאים  רק  מסתובבים 
האחרים  כל  נורמליים.  כאנשים 
הטיפולים,  של  שונים  בשלבים 
וקירח  חלק  וראשם  ביותר,  חריפה  בצורה  גוף  תשושי 

משערות. מראה מזעזע.
הרב זקס ישב נדהם ומשתומם. לשונו דבקה לחיכו 
אנשים  הרבה  כך  כל  לראות  כקפואים.  היו  איבריו  וכל 
סובלים, כל כך הרבה בריות שגם הם הסתובבו לפני זמן 
חופשיים בחוץ, ועכשיו משוטטים במחלקה הנוראה כצל 

אדם ואנקות כאב וחולשה בוקעים מפיותיהם.
ובעוד  הספסל,  על  ישבו  זקס  והרב  הישיבה  ראש 
שהרב זקס אינו מסוגל להסיט את מחשבו מהטרגדיות 
שהוא רואה מול עיניו ראש הישיבה מנצל את הזמן הפנוי 
תמימות  שעתיים  ובמשך  לקבלתם,  עד  להם  שנותר 
השבוע,  בפרשת  היטב  ארוגים  חידושים  לפניו  הרצה 
תוך שהרב זקס תמה ומשתאה, אינו מבין איך יכול אדם 
לראות את אשר עתיד הוא להתחיל לעבור בעוד זמן קצר 

ולקבלו בשלוות נפש שכזו.
איך אמרנו? אשרי אדם מצא חכמה.

)מקור: רשימות ההגש"ש זקס, נדפס בספר הזכרון "כנסת ישראל"(

אך לפי הדרכת התורה. רבי ברוך זצ"ל

הַיּוֹם הַנִּסְיוֹנוֹת הֵם מְאדֹ גְּדוֹלִים וְדוֹרֵנוּ הַרְבֵּה יוֹתֵר חַלָּשׁ. אֶחָד הָעִקָּרִים הַחֲשׁוּבִים בְּיוֹתֵר הוּא לֹא לְזַלְזֵל בְּמֻסְכָּמוֹת, 
 בְּמִנְהָגִים, בְּהַנְהָגוֹת וּבִזְקֵנִים שֶׁל הַדּוֹר הַקּוֹדֵם. אִי אֶפְשָׁר לְהַצְלִיחַ מִבְּלִי שֶׁנִּשָּׁעֵן עַל זִקְנֵי חַכְמֵי הַתּוֹרָה וְהַחֲסִידוּת

שֶׁל הַדּוֹר הַקּוֹדֵם. מִי שֶׁמְּנַסֶּה לִהְיוֹת עַצְמָאִי וְלֹא תָּלוּי בְּאַף אֶחָד, וְכָךְ הוּא מְחַנֵּךְ אֶת יְלָדָיו – הוּא בְּסַכָּנָה

לצעירי הצאן

הנשק המנצח - המנהגים

yehielb.iyour@gmail.com - ציור: יחיאל בלאיש

17 שנים לפטירת רבי ברוך רוזנברג ראש ישיבת סלבודקא, שב"ק א' אדר תשפ"א – תשס"ד

אשרי אדם
תשובה: אין לשלוח קטן לבדו לטבול כלי מתכות.

הרחב דבר: תחילה נזכיר שדברינו אמורים לגבי החובה 

לטבול כלי אכילה ]העשויים ממתכות או מזכוכית[ 
שנקנו מגוי.

למקוה,  לבדם  שנפלו  כלים  אחרת:  בשאלה  נתחיל 
האם נטהרים? והתשובה היא שהם אכן נטהרים )עי' 

רמב"ם הל' מקוואות פ"א ה"ח(.
שיטבול  הקטן  את  לשלוח  אפשר  לכאורה  כן  ואם 
מאומה  עושה  לא  שהקטן  כיון  הכלים,  את  עבורנו 
]מה שנקרא בלשון תלמודית "מעשה קוף בעלמא"[.
ואנו  מהטבילה  חוזר  הוא  כאשר  מתחילה  הבעיה 
אכן  הקטן  אם  נדע  כיצד  בכלים,  להשתמש  רוצים 
טבל את הכלים? הרי אין לנו דרך לוודא זאת מלבד 
לשאול את הקטן בעצמו, וה"שולחן ערוך" )יו"ד סי' 

קכ סי"ד( פוסק שאין אנו מאמינים לקטן אם יאמר 
שטבל את הכלים.

והטעם שאין הקטן נאמן על כך, כי אין לקטן נאמנות 
וכיון  התורה,  מן  האסורים  דברים  בעדותו  להתיר 
מתכות  כלי  שטבילת  סוברים  הפוסקים  שרוב 
הקטן  עדות  אין  לכן  התורה  מן  מצוה  היא  חדשים 

חשובה עדות.
ולכן אין לשלוח קטן לטבול את הכלים, אלא אם כן 
את  כראוי  טבל  שהקטן  ורואה  ומסתכל  עומד  גדול 

הכלים שאז טבילתו כשרה.
במאמר המוסגר נוסיף כי טבילת כלי זכוכית היא לכל 
נאמן  שהקטן  אומרים  יש  ולכן  מדרבנן,  רק  הדעות 
לומר שטבל אותם, אך יש חולקים גם בזה וסוברים 
שבכל מקרה אין הקטן נאמן נגד חזקת הכלי שאינו 

טבול.

האם אני יכול לשלוח ילד שיטבול עבורי כלים?
שאלה:

החיים בהלכה
בהכוונת הרה"ג ר' בצלאל נהרי שליט"א, דומו"צ קהילת 'זכרון ישעיה' - אלעד

פתגם השבוע
אסור לגלות חשד

כי זה עלול לפתח התנהגות שלילית בדווקא

מאת: א. צמחשיחת חבריםניצוץ לשבת

בינו הקדוש וליקוטי הלכות של ר
שמשרטטים  אלה  הם  נתן  רבי 
את המילים לשירים שהוא יוצר, 
ועכשיו היוצר עודד מנשרי מְסַפר 
לָעולם באלבום חדש על ההסבר 
של רבי נתן זצוק"ל - כיצד אנו שומעים את 
שומעים  אנחנו  ומה  מאתנו  שיוצא  הקול 
של  המתגברת  לשמיעה  "ההוכחה  באמת. 
ה'קול היָשר' בימינו היא התעצמותם של בעלי 
התשובה. לא יודע אם היה בימות עולם דור 
כזה שכל כך הרבה אנשים חוזרים בתשובה".

להחדיר באנשים אמונה 
היוצר עודד מנשר הוציא אחרי עבודה רבה 
אלבום חדש, 'קול חוזר', והוא מספר על מה 
שגרם לו לכתוב ומה הוא כותב. "למעשה, שם 
האלבום הינו בהשראת 'ליקוטי הלכות' של 
רבי נתן, שבו נכתב שכל קול שאנחנו שומעים 
למעשה צועק חיסרון. כלומר - הוא לא הקול 

האמיתי שיצא ממקורו, אלא מעין הד.
"לפי דבריו של רבי נתן, כל קול יוצא ממקורו, 
פוגע במשהו, ואז מגיע אלינו. לכן הוא נקרא 
לא שומעים את הקול  אנו  ולכן  חוזר',  'קול 
האמיתי, את הקול הישר. מסיבה זו, אגב, כל 
אחד שומע משהו אחר, ומפרש אותו כרצונו. 
הדברים  את  מעט  מבהיר  עודד  לבקשתנו 
ומקרב אותם להבנתנו: "זה קצת כמו ההבדל 
בין להקשיב ולשמוע. אפשר לשמוע את כל 
הקולות שבעולם, אבל השאלה היא לְמה אתה 
מקשיב. צריך להתכַּוונן כדי לשמוע את הקול 

הישר. 
'אנחנו  אומרים  אנשים  ויותר  יותר  "בדורנו 
רוצים לשמוע את הקול הישר. רוצים להמליך 
שמיים'.  מלכות  עול  לקבל  בעולם,  ה'  את 
ולכן אנחנו גם עדים לפריחתה של המוזיקה 

היהודית ולתכנים שהיא מביאה".

נפלאות מעל הטבע
בשיריו הוא בעיקר מנסה להחדיר באנשים 
הזמנים  אחד  בהשם.  ובטחון  חזקה  אמונה 
שהוא חווה את הדבר היה כשנכנס במלחמת 
עופרת יצוקה לעזה. "אני לא אוהב לדבר על 
זה, וזה גם יכול להישמע הזוי לכל מיני אנשים, 
ראינו  מטורפות.  חוויות  שם  חווינו  אבל 

בעיניים ניסים ונפלאות מעל הטבע.
לנו  יחסית שקרו  הנורמליים  "הדברים 
שם, זה למשל צירים שתכנַנו 

לא  ומסיבה  האחרון  שברגע  עליהם,  ללכת 
ברורה לא עברנו בהם ובדיעבד התברר שהם 
בכללותה  הזו  התקופה  כל  ממולכדים.  היו 
הייתה לא נורמלית. אמנם כל החיים התאמַנו 
למבצע כזה, אבל רק כשזה מגיע אתה מבין 
באמת  כזה  לדבר  להתכונן  אפשר  אי  כמה 

ושמה שנשאר זה רק אמונה".
לשאלה המסקרנת על חזרתו בתשובה הוא 
הוא  אך  מוצא",  מחפש  שבאמת  "מי  עונה 
מבקש להדגיש: "אני לא יכול להגיד שלגמרי 
מצאתי, שאני במקום מתוקן לחלוטין. תמיד 
צריך להמשיך ולחפש ולשאוף עוד למעלה, 
אבל לפחות אני על המסלול. בגלל שאני לא 
לגמרי מתוקן אני גם לא מוכן לייצג שום דבר, 
ולהגיד: 'כל האמת אצלי', או לדבר בשם מגזר 
מסוים. בכלל, כל מי שמתקרב לרבי נחמן יודע 
שעדיף לסתום את הפה. כל דיבור מיותר רק 

מביא ניסיונות".

עם ישראל חוזר למקורות 
מנשרי מוסיף כי "אפשר לראות שאנחנו חיים 
בדור שבו עם ישראל חוזר למקורות שלו. אם 
אתה מסתכל על חלק מהאנשים הכי מצליחים 
כביכול בישראל, הוותיקים והחדשים, אתה 
רואה שהרבה מהם שומרי מסורת או למעלה 

מזה".
הרגיש  חייו  כל  במשך  מנשרי,  של  לדבריו 
חיבור רוחני, והחיפוש אחר האמת בער בו. 
"במבט עמוק יותר" הוא מסביר, "חשוב לומר 
ולדעת שחזרה בתשובה זה לא רק להתחיל 
לשמור שבת ולאכול כשר. זה הרבה יותר מזה. 
זה גם לקיים את הייעוד שלך בעולם. לעשות 

את מה שהקב"ה רוצה שתעשה".

דל', כך היה שמה של בתו היחידה 'א
של הבעל שם טוב הקדוש. צדיקים 
היו אומרים, כי הבעל שם טוב כיון 
כוונת טמירות בכנותו את בתו בשם 
מראשי  הקדושה,  מהתורה  נלקח  אדל  השם  זה: 

התבות א'ש ד'ת ל'מו.
הבעל שם טוב הק' החשיב מאד את אדל בתו. הוא 
האיר לה פנים באופן מיוחד, ושוחח עמה ארוכות 
בעניינים שונים. כאשר נסע הבעל שם טוב לארץ 
ישראל הצטרפה אף אדל למסעו הנשגב. בנסיעה זו 

התרחשו מאורעות מופלאים בהם נטלה אדל חלק.
כאשר נשאל פעם רביה"ק מוהר"ן, נכדה של אדל, על 
ידי אחד ממקורביו מדוע העריך והוקיר כל כך הבעל 
שם טוב הקדוש את בתו – זקנתו, השיב רבנו: "תמיד 
התהלכה סבתא אדל בלב שוקק ומשאלתה היתה 

תדיר איך תוכל לגרום נחת רוח להשם יתברך...".
ברבות השנים, כאשר רבנו נסע בים, בדרכו לארץ 
את  שסיכנה  עזה  סערה  רוח  התחוללה  ישראל, 
השתמשתי  לא  "באמת  אז:  קרא  רבנו  הספינה. 
מעולם בזכות אבי, ברם עתה בשעת הסכנה שאני 
מצוי בה כעת מוכרחני להשתמש בזכות אבותי. ובכן" 
– התפלל רבנו – "רבונו של עולם! הצילני נא מגלי 
הים הזועפים בזכות סבתא אדל ובזכות הסבא רבי 

נחמן מהורודנקא".
למותר לציין כי הסערה שקטה.

)מתוך מאמר במגזין 'ניצוצות', ניסן תשע"ח(
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לנגן מתורת הצדיקים בתו הקדושה של מרן הבעל שם טוב
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העלון נתרם השבוע

הרגשה שלא מעלמא הדין
רב מיכאל לסרי, מבכירי המרצים בערכים:

חסידי  של  ה'קיבוץ'  את  אשכח  לא  "זכור 
גם  שנים,  כחמש  במשך  בירושלים.  ברסלב 

עשיתי  חתונתי,  לאחר 
יחד  השנה  ראש  ימי  את 
ב'שול'  ברסלב  חסידי  עם 
לסרי  הרב  בירושלים". 
לאותם  רגע  באבחת  חוזר 
ההוד  בדמויות  ונזכר  ימים 
של  "דמותם  ברסלב.  של 
לא  הגדולים  השם  עובדי 
תפילותיו  עיניי,  מנגד  מש 
רבי  של  הלב  מן  היוצאות 
משים  לא  בנדר  יצחק  לוי 
מזכרוני עד עצם היום הזה. 
אני זוכר באיזו חרדת קודש 
היינו מצטופפים סביב רבי 
לוי יצחק בין היום הראשון 
הייתה  דמותו  השני,  ליום 
וניצוצות  אלוקים  כמלאך 
של אש ניתזו מפיו, אני לא 

הבנתי את שפת האידיש אבל דאגתי תמיד לעמוד לצד 
אחד שתרגם את הדברים ללשון הקודש, מה אומר לכם? 

טעם הדיבורים האלו חקוק בעצמותיי עד היום".
מתי נסעתם בפעם הראשונה לאומן?

"זה היה בעשור האחרון, ליבי כסף וכמה לפקוד את 
מברסלב,  נחמן  רבי  של  הקדוש  ציונו  הקדוש,  המקום 

הראשונה  בפעם  לנסוע  זכיתי  האחרון  בעשור  וב"ה 
וזכיתי לומר את העשרה  'ערכים'  עם קבוצה דרך ארגון 
לכם?"  אומר  מה  הקדוש.  הציון  על  תהילים  מזמורי 
והרגע  לסרי  הרב  מתרגש 
הציון  עם  המפגש  של  הזה 
הקדוש פועם בו כבראשונה, 
שלא  הרגשה  הייתה  "זו 
כל  התרגשתי  הדין,  מעלמא 
לגבהים,  נסק  שלי  והלב  כך 
איתי  שהיו  הליטאים  גם 
והתעוררו  התרגשו  בנסיעה 
יאומן  לא  פשוט  זה  מאוד. 
המקום  אל  שבא  מי  שכל 
הזה יוצא עם הרגשה אחרת, 

נעלה ומרוממת יותר".
כבר  נסיעה  אותה  מאז 
בציון  להיות  לסרי  הרב  זכה 
מלוה  כשהוא  רבות  פעמים 
ומהעולם  מהארץ  קבוצות 
החסידות  ערש  אל  במסע 
מאורי  של  ציונם  ומקום 
שאיתם  מהקבוצות  גדול  חלק  כי  לציין  "יש  החסידות. 
ולא  החרדי  מהמגזר  דווקא  באים  לאומן  נוסע  אני 
לציון  נכנסים  יוצא מן הכלל  וכולם ללא  מעולם הקירוב, 
ותפילות  כמים  זורמות  הדמעות  גוברת,  וההתרגשות 
ותחנונים יוצאים מן הלב. כשיוצאים מהציון, הם נראים 

אחרת לגמרי, עם קבלות טובות והתחזקות מיוחדת".
)גליון 'ניצוצות' תמוז תשע"ו(

מתוך גליון 'ניצוצות', מגזין הלב לכל המשפחה

ניצוץ לשבת

ה

הרגשה שלא מעלמא הדין. הרב לסרי בציון רביה"ק

מתוך הספר 'פיקדון משמים', המדריך המושלם לחינוך. מאת ראש הישיבה הרב שמואל שטרן שליט"א

מתוך מאמר ראש הישיבה

ר

'בשנה שעברה' פתח אבי כשהרב קשוב כולו, 'לאחר 
יגיעה רבה הוצאתי לאור ספר דקדוק חדשני, וזכיתי 
אז  אבל  החדש.  בספר  בחרו  חינוך  מוסדות  שהרבה 
התוודעתי – שלא בטובתי – למנהג הקלוקל של 'שוטף 

פלוס'.
העוסקים  ולכל  לדפוס  לגרפיקאים,  שילמתי  'מצידי 
במלאכה את שכרם עם גמר מלאכתם, אך כשאני מגיע 
לגבות את שכרי מחנויות הספרים הם דוחים אותי בלך 
ושוב, כשזה נקרא 'שוטף + 03', 'שוטף + 06', ואף 'שוטף 
+ 09', מה שאומר שיעברו יותר משלשה חודשים עד 

שאראה את המעות המגיעות לי.
אלא  סחורה  מספק  שאינני  לחנויות  הודעתי  'השנה 
למשלמים באותו השבוע, והחנות היחידה ששמרה על 
ההסכם היתה חנות הספרים של אחי הצעיר, שיחיה...

'כעת הציע לי אחי, שמכל חנות בה אבקר שלא ייאותו 
לשלם את המגיע לי - אקח איתי ארגז ספרים, כשאחי 
ישלם לי את המחיר הנקוב של אותם הספרים, וכך אוכל 
להחזיר לעצמי את הכסף, ובעיקר את שפיות הדעת 
במרדפים  רצינית  בצורה  אצלי  שהופרעה  והשלווה 

וה'מחבואים' עם בעלי החנויות.
'באתי לשאול את הרב אם הדבר אפשרי. אני בטוח 
שמותר, כיון שהם חייבים לי, אך באתי לקבל אישור 

לפני היציאה לדרך'.
הרב נענע בראשו לצדדים: 'השאלה מגיעה רבות לפתחי 
מאנשים רבים שנעשקו ורוצים לעשות דין לעצמם, אך 

הדבר אסור על פי ההלכה'.
אבי נדהם: 'איך יכול להיות שאסור לקחת את המגיע 

לי?'.
הרב חפן את זקנו העבות וקרא בהתלהבות של אדם 
לפני  בדיוק  'הנה,  הגמרא:   - יחידו  בנו  את  הפוגש 
שבועיים למדנו את זה בכתובות )צח.(. בא, שב לצידי 

ואשתף אותך בַּתענוג'.
הדברים  עיקרי  את  לכם  ונתמלל  בצד,  נעמדנו  אנו 

שנאמרו שם.
הגמרא בכסובס, כהגייתו של הרב, מספרת על אלמנה 
שמגיע לה חלק מנכסי בעלה, כפי שמתחייב לה בעלה 
את  לה  שיתנו  הדין  לבית  לחכות  ובמקום  בכתובה, 
לקחה  עצמי:  בשירות  וגבתה  היא  הלכה  לה  המגיע 
ומכספי  במחיר  המרבה  לכל  מכרז  עשתה  קרקע, 
הגמרא  הכתובה.  כספי  את  לעצמה  חילטה  המכירה 
אומרת על כך 'מאן שׁם לך', ומכך פסק הרב שאסור 

לאבי לגבות את חובו ב'שירות עצמי'.
אבי: 'להבנתי, 'מאן שׁם לך' הוא מלשון שׁומה, מי אמד 
והעריך את השדה לפני שמכרתְּ. במקרה שלי אני לוקח 
ספרים שרשום עליהם את המחיר, כך שאין חשש של 

חסרון שומה'.
'אכן יש המפרשים כך, מלשון שומה, אך רוב הפוסקים 
מפרשים שגם אם השומה היתה כתיקונה אין לאדם 
רשות להחזיק בנכסיו של חבירו ללא רשות מבית הדין'.
נדגיש, כי אם אבי ירצה לגבות כסף מזומן בעצמו, ישאל 

שוב את הרב, כי זו סוגיה אחרת לגמרי.

בהכוונת הרה"ג ר' בצלאל נהרי שליט"א  
חבר הבד"ץ "חושן - משפט" עיה"ת אלעד אם אני יכול לברך את הרבי מבעלזא...

חוות דעתסיפור השבוע

לקחת לבד ארגז ונפלאה ב רבה  הערכה 
הקדוש  הרבי  התייחס 
למרן  מבעלזא  אהרן  רבי 
חתם סופר ונכדיו. רבי נתן 
כי  סיפר  זצ"ל  גשטטנר 
בהזדמנו פעם למעון קדשו של הרבי 
מפרעשבורג,  הרב  עם  יחד  מבעלזא 
אמר להם הרבי: 'אם לדבר על החתם-
סופר מגדולתו בתורה – אין סוף וגבול 
 – קדושתו  מגודל  לדבר  ואם  לכך, 

אפשר לדבר הרבה לילות ארוכים'.
הרב  לו  שהראה  לאחר  פעם, 
השעוה  נרות  את  מפרעשבורג 
סביב  ה'חברא־קדישא'  שהדליקו 
דוי  ערש  על  כששכתב  הכתב־סופר 
בפני  טור  ששוה  ]סיפור  בילדותו 
עצמו[, אמר ה'בעלזער רב': 'מן הסתם 
אחז החתם־סופר הקדוש את הנרות 
הללו בידיו, ועל כן רצוני להניחם על 

עיני כסגולה לרפואה'. עד כדי כך.
הזו,  הארוכה  ההקדמה  אחר 

רבי  כששמע  למה  תבינו 
אונגר,  שלמה  יצחק 

סופר  חתם  חוג  גאב"ד 
הרבי  כי  ברק,  בבני 
לבקר  עומד  מבעלזא 
סופר  עקיבא  רבי  את 
והצטרף  מיהר  בביתו 

א  ל ן  כ א ו  , א י ל מ פ ל
התחרט על כך. העובדות 

שראו עיניו מלאות, גדושות 
ונוטפות מוסר השכל ולימוד לכל 

אשר בשם ישראל יכונה.
רבי עקיבא ישב באימה וביראה לפני 
]תרתי  לפניו  אשר  את  בידעו  הרבי 
הרבי  פנה  השיחה  ובסיום  משמע[, 
מבעלזא לכיוון היציאה. לפני יציאתו מן 
הדירה פנה הרבי אל רבי עקיבא סופר: 
'פרעשבורגער רב, בענטש מיר, איהר 
זענט אַן אייניקל פון הייליגער חתם־
ברכני,  מפרעשבורג,  הרב   -[ סופר!' 

אתם נכדי החתם סופר הקדוש![.
הרב נרעש מן הבקשה, והחל למלמל 
בפיו ברכות ותפילות להצלחת רבן של 
ישראל, אך הרבי מיאן: 'לא לכזו ברכה 
כיוונתי'... לקח הרבי בידיו הקדושות 
את ידיו של הרב מפרעשבורג, הניחם 
בברכת  'ברכני  ואמר:  ראשו  על 

'יברכך!'...
והוא  נותרה לרבי עקיבא ברירה,  לא 
בירך את הרבי בכל ליבו שיברכהו השם 
וישמרהו, יאר את פניו אליו ויחון אותו, 
ואף ישא את פניו אליו וישם לו שלום.

הרבי הנהיר את פניו ויצא מן הדירה 
סופר  עקיבא  רבי  את  בהותירו 

נרעש.

ורבי יצחק  לא עברו ימים מרובים 
אונגר נזקק לדבר עם מפרעשבורג 
בעניין פלוני. לאחר נקישה על הפֶתח 
פָתח בעל הבית את הדלת ומִלבושו 
היה נראה כי הכין את עצמו ליציאה. 
הרב אונגר התנצל על העיתוי, ושאל 
אם יוכל ללוותו בדרכו ולנצל את זמן 
ההליכה לשוחח עמו בעניין העומד על 

הפרק.
מלכותי  אדם  היה  מפרשבורג  הרב 
ביותר. אותם שהכירוהו מימי הנהגתו 
בפרעשבורג כמעט אבדו את הכרתם 
כשראוהו מתנהג ככל האדם, אך הוא 
שהביאתו  האנייה  מן  בירדו  עצמו, 
ארצה, אמר: 'זרקתי את רבנותי לים 
יהודי ארצישראלי  אני  הגדול; כעת 

פשוט'...
מסיבה זו לא חיבב הרב ללכת ברחוב 
מלווה באנשים, אך כיון שהיה ניכר 
אונגר  הרב  של  כוונתו  שאין 
אלא  ליווי  באותו  לכבדו 
להתייעץ בעניין שעמד 
ניאות  היום  סדר  על 

הרב מפרעשבורג.
סופר  עקיבא  רבי 
ב  ו ח ר ב ר  ר ו ג ת ה
בירושלים.  הנביאים 
ו  כ ל ה ם  י נ ב ר ה י  נ ש
עולם'  'חיי  ישיבת  לכיוון 
ברחוב  השוכנת  המיתולוגית 

שטראוס פינת גאולה.
במאספי  הבחינו  בגאולה  בעברם 
נדבות שישבו בפינת הרחוב וקשקשו 
בקופתם. הרב מפרעשבורג ניגש אל 
חצי  של  מטבע  לו  נתן  מהם,  אחד 
לירה – סכום מכובד מאד בימים ההם, 

והקבצן החל לברכו מקרב הלב.
הניד רבי עקיבא את ראשו: 'לא לכזו 
ברכה כיונתי, שים נא את שני ידיך על 

ראשי וברכני בברכת 'יברכך!''...
העני נאות לבקשתו וברכו מכל ליבו.

כשהמשיכו בדרכם לחש רבי עקיבא 
קען  איך  'אז  אונגר:  יצחק  לרבי 
בענטשען בעלזער רב, קען ער מיר 
יכול  אני  אם   -[ בענטשען'...  אויך 
לברך את הרבי מבעלזא, יכול גם הוא 

לברך אותי![.
רועי  של  ענוותנותם  וראה  בא 

ישראל!...
)לקראת יום פטירתו של רבי עקיבא סופר, 
הרב מפרעשבורג, ב' כסליו תש"כ.

מקור: הגרי"ש אונגר ב'רשומים בשמך', ועוד(

הכי קרוב - הכי מפנק
הזמינו עכשיו חדר במלון שמאחורי הציון!
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